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§ 1-
Justerades protokollen för den 31 sistlidne Januari samt den 2 

innevarande månad.

§ 2.

Ordet lemnades på begäran till

Herr Axe 11, som yttrade: På grund af det tillstånd, Kammaren vid 
sammanträdet förliden måndag lemnade mig, att vid justeringen al nyss 
upplästa protokoll få afgifva det yttrande, hvartill jag med anledning 
af den utaf Herr Malmberg väckta motion, om sträckningen af den 
från Hybo uppåtgående statsbanan, kunde finna mig befogad, får jag 
härmed aflemna ett skriftligen uppsatt yttrande i detta afseende, under 
anhållan till Herr Grefven och Talmannen, att detsamma måtte öfver- 
lemnas till Stats-Utskottet.

Och aflemuade Herr Axell derefter den ifrågavarande skriften, 
hvilken hade följande lydelse:

“De siffror och tablåer, som Herr Malmberg i sin motion 
anför, afse en jemförelse mellan de tvenne af Kongl. Maj:t vid 
sistlidne riksdag framstälda alternativa förslagen för norra stam
banan jemte tvärbanan. Då jag nu går att granska dessa siffror, 
äfvensom den jemförelse, som på desamma bygges, är det tydligt att 
en sådan granskning, så vidt den bevisar att jemförelsen — uppgjord 
till förmån för det ena alternativet — är ensidig, origtig och vilse
ledande, måste till någon del äfven bevisa det andra alternativets före
träde. Jag finner mig af denna grund, och för att icke löpa fara 
att missförstås, skyldig förklara, det jag icke anser det vestliga alter
nativet, sådant det vid förliden riksdag föreslogs, hvad norra stam
banan beträffar, för det bästa möjliga, samt att jag ansluter mig till
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sistlidne Riksdags uttalade åsigt om behöfligheten af ytterligare un
dersökning af den uppåtgående linien. Mitt hufvudsakliga ändamål 
med denna granskning är således endast att gendrifva den bevisning, 
motionären ansett sig kunna framställa till förmån för Håsjö-alterna- 
tivet, men icke att nu förorda något annat alternativ för stambanan 
Hybo—Ångermannaelfven.

Jag vill då först påpeka ett förfarande, hvartill Herr Malmberg 
gör sig skyldig vid uppsättandet af sina statistiska öfversigter och 
som måste förefalla i hög grad besynnerligt. Så snart nemligen mo
tionären gör en jemförelse mellan de båda alternativen i afseende på 
det som kan antöras till en linies nackdel, såsom väglängd och an
läggningskostnad, då inberäknas bandelarne Torpshammar—Ånge- och 
Gällö—Håsjö-, såsom sig ock vederbör, i det vestliga alternativet. 
Men så snart sådana statistiska data, som kunna anföras till en linies 
fördel, såsom folkmängd, skördebelopp, skogsarealer, vattenfall, verk 
och inrättningar skola jemföras, då svikes motionären af sitt minne 
och han förgäter alldeles dessa bandelar, hvilka dock inom sin rayon 
innesluta 20 qvadratmil. Så t. ex. får det vestliga alternativet, som 
mellan Torpshammar och Ange går midt igenom Medelpads största, 
bördigaste och folkrikaste socken, Torp, och dertill i floddalen och 
således odlingens längdrigtning, icke räkna sig dess folkmängd, skörde
belopp, skogsareal och vattenfall till godo. Den statistiska tablån 
åter för Håsjöalternativet, hvilket endast skär Ljungans floddal och 
för Torps socken icke i någon mån kan ersätta linien Torpshammar— 
Ånge, har med berömvärd noggrannhet inregistrerat dessa data. Torps
hammars bruk, som utgör utgångspunkt för det vestra alternativets 
tvärbana och Hemgrafvens jernverk, hvilket genom 2 mils privat jern
väg står i förbindelse med sagde punkt, upptagas icke såsom verk 
och inrättningar för vestra alternativet, utan blott för Håsjö-linien, 
hvilken dock i följd af lokala förhållanden svårligen kan komma att 
direkt beröra Torpshammar och ännu mindre Hemgrafven. Båda al
ternativen gå enligt fjolårets Kongl. proposition till Håsjö, och man 
skulle fördenskull tro o sig kunna antaga, att båda systemen voro lika 
långt aflägsna från “Ångermannaelfvens stora handelsområde vid Hell- 
gumssjön“, men motionären åter anför till förmån för östra alter
nativet, att “detsamma närmar sig ifrågavarande handelsområde på 
4 å 5 mils afstånd“, då deremot det andra alternativet “vid Gällö “ 
är derifrån aflägset 10 å 12 mil. Det kan blott förvåna att icke 
motionären valt någon annan, ännu mera aflägsen punkt på den vest
liga linien, t. ex. Inge, för sin jemförelse; han skulle då och på lika 
goda grunder hafva kunnat öka berörda afstånd med ytterligare 4 å 5 
mil. Kortligen, motionärens sätt att bevisa sina satser och det slut, 
hvartill han kommer, är af sådan art, att den, som i likhet med mig 
är förtrogen med frågans lokala detaljer och representerar den lands
del, som frågan dock närmast berör, måste till Stats-Utskottets be
nägna pröfning öfverlemna den motbevisning, hvartill de faktiska 
förhållandena med nödvändighet tvinga.

Motionären antager som beräkningsgrund en jernvägsrayon af 
omkring 2 mil. Såsom en följd deraf böra Fölinge, Hcmmerdal och
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Offerdal, livilka för öfrigt hafva ungefär enahanda nytta af båda al
ternativen, utstrykas från hans tablå för Håsjölinien eller ock jemte 
hela södra Jemtland uppföras på Refsunds-alternativets tablå. Om 
man såsom det rigtigaste väljer det först nämnda sättet att till- 
vägagå, äro följande socknar, hvilkas kyrkor ligga inom cirka 2 mils 
afstånd från de föreslagna sträckningarne, gemensamma för båda al
ternativen, nemligen:

Ramsjö, Stöde, Torp, Hällesjö, Håsjö, Fors, Ragunda, Lith, 
Häggenås, Kyrkås, Rrunflo, Lockne och Näs. Af dessa äro följande 
socknar lika väl tillgodosedda genom båda alternativen, nemligen

Ramsjö, Stöde, Håsjö, Fors, Ragunda, Kyrkås och kunna så
ledes helt och hållet lemnas ur räkningen. Håsjöalternativet är för
delaktigare för socknarne Hällesjö, Lith och Häggenås. Det vestliga 
alternativet åter bereder större fördelar åt följande socknar, hvilka 
tillika ligga inom Håsjöliniens rayon, nemligen Torp, Lockne, Näs 
och Rrunflo. En statistisk jemförelse i detta hänseende utfaller på 
följande sätt:
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För Håsjö-

1
|

Hästar.
Nöt

kreatur.

Skördebelopp.

Spanmål. | Potates.

Antal. Antal. Knb.-f. Kub.-f.

Hällesjö ................................................ 114 601 10,473 11,367

Lith ....................................................... 636 1,492 39,430 25,650

Häggenås................................................ 392 874 15,255 12,560

Summa 1,142 2,967 65,158

För Re

49,577

fsuuds-

Torp ....................................................... 930 3,210 103,802 94,500

LocJcne .................................................... 881 792 19,075 15,650

Näs ....................................................... 174 672 29,600 17,100

Brunflo.................................................... 418 1,110 23,175 21,550

Summa 2,403 5,784 175,652 148,800

hvaraf framgår, att i detta afseende Refsundsalternativet står betyd
ligt framför Håsjölinien.

De socknar, som beröras af blott det ena af de tvenne alterna
tiven äro:

För Håsjö-linien.
Holm, Liden och Stugun.



Onsdagen den 9 Februari. 5 N:o 6

alternativet.

Folk

mängd.
Skattehemman. Boställen.

Inrösnings

jord.

Skogs

mark.

Antal. Mantal. Qv.-ref. Mantal. Qv.-ref, Qv.-ref. Qv.-ref.

1,570 15,722 588,524 0,139 5,200 16,257 433,395

2,303 42,2 8 5 1,008,304 6,61 9 157,864 90,479 707,118

1,719 24,009 493,029 0,615 12,629 22,389 481,863

5,592 82,016 2,089,857 7,373 175,693 129,125 1,622,376

alternativet.

6,395 41,810 1,226,488 1,500 18,480 106,226 979,610

1,436 32,0 6 7 197,106 2,530 15,569 36,820 149,895

914 22,109 127,170 1,251 7,197 23,234 104,815

1,998 36,81 7 296,745 5,376
1

43,331 52,242 198,677

10,743 132,803 1,847,509 10,657 84,577 218,522 1,432,997

För Refsunds-linien.

Borgsjö, Hofverö, Bräclce, Refsund med Nyhems kapell och 
Bodsjö.
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Nedanstående tablå visar, huru en jemförelse mellan de 
båda alternativen i detta hänseende, hvilket ock är det hufvud- 
sakliga, utfaller. Denna tablå liksom mina föregående beräkningar 
äro gjorda med största oveld och med begagnande af motionärens 
egna siffror. Jag har äfven gått honom till mötes i liera fall, då jag 
med visshet vet att tablån derigenom erhållit ett för honom gyn- 
sammare utseende, än den i sjelfva verket borde hafva. Så t. ex. bör 
Lidens socken icke räknas till Håsjö-banans rayon, ty densamma kom-

Statistisk

af de socknar, som blott beröras

Håsjö-alternativet.
Holm .........................

Liden .........................

Stugun.........................

Inom hvarje

Hä

star.

Nöt
krea
tur.

Skörde

Span-
mål.

belopp.

Pota
tes.

Folkm
ängd 

1

d. 31 D
ec. 

1

1874.

Antal. Antal. k.-f. k.-f. Antal.

112

210

218

354

638

662

8,855

19,442

10,137

10,307

25,200

12,625

1,073

2,035

1,528

Summa

Ref sunds - al ternati vet.

Borgsjö .....................

Hafverö .....................

Bräckt.........................

Smedsjö .....................

Mefswnd med Nyliem

Bodsjö.........................

540 1,654 38,434 48,132 4,636

486

90

175

213

265

140

1,369

440

698

793

897

429

47,871

6,656

7,480

9,155

19,732

8,862

45,000

11,025

11,800

14,600

32,960

19,875

3,544

1,158

1,111

1,327

1,262

880

Refsunds-alternativet. Summa

Håsjö-alternativet. Summa

1,369 4,626 99,756 135,260 9,282

540 1,654 38,434 48,132 4,636
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mer alltid att begagna den korta landsvägen till Sundsvall såsom ut- 
fartsväg framför den 2 mil aflägsna och 12 mil långa jernbanan. 
Om denna socken fråndragits, skulle folkmängdsolikheten mellan de 
häda linierna blifvit den emellan 9,282 och 2,061. Ehuru jag dess
utom mer än väl känner att skogarne i Holm, Liden och Stugun 
äio sedan eu lång följd af år häftigt afverkade, men skogarne i 
Byäche, Smedsjö, Befsund och Bodsjö äro till följd af dyr och lång 
flottning relativt sparade samt ehuru jag i likhet med Sundsvalls hela

öfversigt

af det ena af de tvenne alternativen.

k o m m u 11 b e f i n t 1 i g a :

Skattehemman. Boställen.
Krono

hemman.
Skattlagda
Nybyggen.

Krono-

parker.

Total
summa.

Afvittrad
mark.

Deraf

Inrös
nings
jord. !

Impedi-
menter.

Återstående skogbärande mark.
Mantal. Qv.-ref. Man

tal. Qv.ref. Man- i 

tal. Qv.-ref Qv.-ref. Qv.-ref. Qv.-ref. Qv.-ref. Qv.-ref.

5,062 328,821 0,500 1,103 — — — 329,924 12,617 86,867 230,440

19,156 622,538 0,395 1,215 1,875 47,309 118,667 789,729 30,100 190,624 569,005

9,375 764,960 — — — — — 764,960 23,324 426,894 314,742

33,593 1,716,319 0,895 2,318 1,875 47,309|ll8,667 1,884,613 66,041 704,385 1,114.187

29,200 1,118,198 0,333 2,933 0,188 4.502 1,125,633 53,345 189,308
1

882,980

14,026 722,608 0,333 21,336 0,312 8,870 168,034 920,848 16,626 365,048 539,174

8,020 580,536 0,500 36,193 0,125 9,048 — 625.777 14,218 164,416 447.143

15,528 538,513 1,455 50.460 0,250 8,670 — 597,643 23,850 174,927 398,866

21,776 1,245,390 2,374 135,771 — — — 1,381,161 28,806 689,164 663,191

7,541 652,304 0,633 55,188 0,168 14,533 — s 722,025 15.126 326,401 380,498

96,091 4,857,549 5,633 301,881 1,043 45,623
1

168,034 5,373,087| 151,971 1,909,264 3,311,852

33,593 1,716,319 0,895 2,318 I1,875
!

47,309! 118,66711,884,613 66,041 704,385 1,114.187
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handelscorps är lifligt öfvertygad derom, att intet trä kommer att fraktas 
Indalselfvens floddal efter Håsjölinien, men att allt trä från skogslandet 
mellan Ange och Storsjön skall trafikera Refsundslinien till Torps
hammar och Sundsvall, har jag icke tagit hänsyn härtill. Icke desto 
mindre kommer jag till det resultatet i min tabellariska öfversigt, att 
det vestra alternativet i folkmängd m. in. är mera än dubbelt, i af
seende på skogsarealen tredubbelt öfverlägsen Håsjölinien. Motionären 
kommer till ett resultat, som är helt enkelt motsatsen. Det är med 
fullt förtroende jag öfverlemnar min gruppering af siffrorna till Stats
utskottets värda och opartiska pröfning.

Beträffande verk och inrättningar, vattenfall och tillförselleder 
har motionären äfven upprättat en tablå. Från deri upptagna verk 
bör afgå från Håsjölinien Hemgrafven och Torpshammar, såsom ge
mensamma för båda linierim, Norafors och Sula, såsom icke ti.l- 
hörande dess rayon och för öfrigt belägna närmare Sundsvallsbanan, 
Annedal, Sillre, Oxsjö, Boda, Utanede och Krokväg, såsom icke mera 
existerande. Motionären tror visserligen, att en jernvägsförbindelse skal 
förvisso väcka dessa senare till lif igen, men erfarenheten visar, alt 
lättade kommunikationer döda alla smärre verk och koncentrera pro
duktionen på det eller de ställen, som erbjuda de bästa förhållandena. 
Vattenfallen skulle enligt samma tablå vara 23 efter Håsjölinien, 2 
efter Refsundslinien. Jag tillåter mig att, utom dessa tvenne uppräkna 
de stora Hångstaforssarne, Westanaforssen, Angeforssen, vattenfallen i 
Geterån, Boggån, Granån, Telgeån, Knän, Byån samt öfre Gimåns 
fall. Beträffande trufikabla tillförselleder är att märka, det Refsunds- 
alternativet berör tvenne mycket stora sjösystem, Hafveri)- och ll(f- 
sunds-systemexi, då deremot Håsjöalternativet endast berör en större 
sjö, Holmsjön.

Motionären påstår att Storsjötrakten icke eger skogsmark, och att 
skogarne vid Refsunds-, Lockne- och Bodsjön skola transporteras 
medelst jern- eller hästbana till sjön Näckten och derifrån till Stor
sjön för att förädlas vid Qvitsle och sedermera afsändas till Trondhjem. 
Om med Storsjötrakten menas örne i Storsjön och de odlade strand- 
sluttningarne, har han rätt i sitt påstående att föga skog der finnes. Ett 
faktum är dock, att mellan 1 å 200,000 klampar ärligen afverkas till 
Storsjön, och vare sig de hemtas från närmare eller fjermare trakter, 
måste desa qvantiteter eller storsjövirket tagas i beräkning, när de 
olika liniernas trafikutsigter jemföras. “Det redan nu framlagda för
slaget" till en bana Bodsjön—Näckten, “hvilken med all sannolikhet 
kommer att verkställas liktidigt med statsbanans fullbordande*' har 
ännu ingen i Medelpad eller Jemtland hört omtalas. Jag kan med så 
mycket större bestämdhet påstå detta, som min firma såväl i Lockne 
som Bodsjö och för öfrigt i nästan hvarje socken efter de båda alter
nativen eger flera skogar och jag således i första rummet skulle hafva 
fått del af ett sådant förslag. Emellertid måste det härvid framhållas, 
att skogarne icke komma att taga den utfartsväg, som de möjligen 
under andra omständigheter skulle taga, utan den som leder dit, der 
egarne önska använda desamma. Af inlandets timmerskogar disponeras 
redan omkring f'T| af sågverken i Sundsvall, och allt flera in
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köpas för hvarje år. Det öfriga utgöres af bitar, spridda öfver hela 
ytområdet, hvilka svårligen kunna förena sig om gemensamma för- 
ädlingsverk. Skogsprodukterna inom i fråga varande landsdel skola 
ovilkorligen till största delen nedfraktas till Sundsvall antingen på 
vatten eller jernväg, beroende på huru jernvägen dragés, och för- 
ädlingsverket i Qvitsle, om det någonsin blir förverkligadt, torde säker
ligen blifva temligen ensamt i sitt slag.

Till stöd för sin motion och såsom grund för ett blifvande riks
dagsbeslut företer motionären ett intyg af Ingeniör P. Larsson, enligt 
hvilket alla lutningar af från 1: 60 till 1 : 99 efter Håsjö-linien-—enligt 
byggnadsstyrelsens undersökning en sammanlagd längd af 6 mil •— 
kunna nedbringas till en maximilutning af 1:100. Ändock skulle 
totala våglängden minskas med omkring en mil. Om jag vågade fullt 
lita på ingeniör Larssons uppgifter, skulle jag måhända känna mig 
frestad, att, sedan hans undersökning blifvit officielt kontrollerad, 
förena mig med motionären, om icke i hans beräkningar dock i hans 
yrkande. Dess värre känner jag starka tvifvelsmål. Man måste finna 
det märkligt, att, sedan statsingeniörerna, under ledning af Sveriges 
skickligaste undersökare och med stor ingeniörstyrka, icke kunnat 
under en hel sommar finna någon bättre linie mellan Välje och Torps
hammar än den som framlades föregående riksdag, anträffar ingeniör 
Larsson i ett nu eu linie med maximilutning 1:100. Ännu eu annan 
omständighet. Statens ingeniörer hafva under denna sommar upp
gått vattendelaren mellan Helsingland och Medelpad samt funnit att 
mellan Wälje — Ånge-linien och Johannisfors-linien ingen lägre punkt 
finnes än Stormörtsjön, der äfvenledes byggnadsstyrelsens Wälje 
—Torpshammarslinie går fram. Stormörtsjön ligger 1,200 fot högre 
än Torpshammar och på 2 mils afstånd derifrån. Om lutningen vore 
jemn och likformig samt man går i rak linie, utgör detta 1 : so. Men 
enär lutningen är vida starkare på sista halfmilen, så erfordras en 
mycket krokig och läng linie för att komma ner till Torpshammar 
med 1 : 6o. Huru har då ingeniören Larsson kunnat sänka sig efter 
en gen linie med 1: 100. Mig förefaller det obegripligt, och helt säkert 
skall det blifva svårt att förmå Stats-Utskottet att fästa tillit vid dy
lika intyg.

Af motionärens under 9 punkter sammanfattade skäl för sin 
motion vågar jag anse mig hafva vederlagt dem, som innefattas under 
punkterna 2, 3, 4, 7 och 9. I punkten 8 påstår motionären, att 
Refsundsalternativet har 2 bibanor och Håsjöaiternativet endast 1. 
Jag skulle tvärtom vilja vidhålla att Refsundslinien har ingen bibana, 
men Håsjöaiternativet en, ty bandeien Torpshammar—Ange, som jemte 
Ange—Trondhjem bildar ett helt, kan under inga förhållanden kallas 
en bibana och bandeien Gällö—Håsjö endast under den förutsättning, 
att norra stambanan icke skulle vidare fortsättas. Deremot är Lith-— 
Östersund, som medföljer Håsjöaiternativet en verklig bibana och 
skall förorsaka de ökade trafikkostnader, som med en sådan alltid äro 
förbundna.

De skäl, som blott delvis kunna vederläggas, inehållas i punkterna 
1, 5 och 6. Man kan icke neka att Håsjöaiternativet bereder Ånger
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manland, Wester- och Norrbotten en något bättre förbindelse med Wester- 
liafvet än Refsundsiinien. Man kan härvid blott erinra att det senare 
alternativet åter bereder genare väg till Trondhjem för Medelpad, Iiel- 
singland. Gestrildand och mellersta Sverige med Stockholm, samt att för 
m colly, som försändes från Trondhjem till öfre Norrland och tvärtom, 
säkerligen minst tio skola transitera efter södra utfartsvägen.. Dessutom 
torde man härvid böra taga i beräkning, att trafiken mellan Trondhjem 
och nedre Norrland samt mellersta Sverige kan ega rum, så snart den 
beslutade delen af norra stambanan och tvärbanan äro fullbordade, hvar
emot all trafik mellan Trondhjem och öfre Norrland först dä kan draga 
nytta af Ilåsjö, när norra stambanan blir utsträckt vida längre norrut. 
Dessförinnan skall naturligtvis denna trafik gå öfver Sundsvall och 
Håsjöalternativet således betunga det öfre Norrlands trafik på Norge 
med 2-1 mils längre väg, liksom det för all framtid skall betunga tra
fiken med nedre Norrland och öfriga Sverige med 5 å 6 mils för
längning. Men det är i hög grad sannolikt, att innan eller samtidigt 
som norra stambanan hinner höjden af Pite eller Lule, har det öfre 
Norrland redan beredt sig den utfartsväg till Vesterhafvet, som för 
detsamma är naturligast och hvilken går från Pite, eller Lule öfver 
Gellivara malmfält till Saltenfjord. Skälet att bereda det öfre Norr
land en gen förbindelse med Trondhjem på det öfriga landets bekost
nad torde derföre böra väga mycket lätt i vågskålen.

Håsjölinien är vidare, såsom motionären i punkt 1 rigtigt upp- 
gifver, 840,000 kronor billigare än fjorårets vestliga alternativ för 
stam- och tvärbana. Men är den ock billigare än andra tänkbara och 
utförbara alternativ för den uppåtgående linien? Ingalunda. Om, såsom 
undersökningar redan gifvit vid handen, man kan draga den upp
åtgående banan från Ange rakt på Håsjö och Fors eller om, såsom 
också har utsigter för sig, man lyckas komma fram från Wälje öfver 
Torpshammar, Holmsjösundet, rakt på Boda i Liden och Fors, eller 
om man föredrager kustlinien Hybo, Dellen, Malungen, Kolsta, Wif- 
stavarf, Lögdöbruk och rakt på Sollefteå — hvilket af dessa tre alterna
tiv för den uppåtgående linien, Riksdagen efter fullbordade under
sökningar än kommer att besluta — skall det norrländska stambane- 
systemet blifva kortare och billigare än Håsjöalternativet, utan att 
tvärbanan derföre behöfver förryckas. Man skall då icke behöfva 
uppoffra tanken på en gen förbindelse mellan Botten- och Wester- 
haf, ej heller öka afståndet mellan Sundsvall och Östersund med 4^ 
mil och mellan Bottenhafvet och Storsjön med 7 mil, allt för ett veder
lag af 840,000 kronor och ett något minskadt afstånd mellan öfre 
Norrland och Stockholm, ty dessa fördelar skola vinnas utan att gör 
sagda uppoffring.

Håsjöalternativet, hvilket motionären föreslår att Riksdagen nu 
skall besluta, är, i korthet sammanfattadt, såsom tvärbana vida under
lägsen Befsundsalternativet i afseende på

l:o) folkmängd, skördebelopp m. m.;
2:o) skogsarealer;
3:o) antaglig trafik;
4:o) förkortade afstånd;
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och står såsom norrländsk stambana i de flesta af dessa hänseenden 
mycket tillbaka för till och med det vestligaste alternativet eller Gällö- 
linien, samt således ännu mera för hvart och ett af de andra, mer 
östliga alternativen, som skola erhålla utredning genom nu i nåder an
befalla undersökningar.

På anförda grunder vågar jag hoppas och antaga, att Stats-Ut- 
skottet skall afstyrka den ifrågavarande motionen. “

§ 3.

Herr Talmannen tillkännagaf, att Herr P. Lithner, hvilken an
mält sig hafva sistlidne Söndag den 6 innevarande månad anländt till 
hufvudstaden, denna dag intagit sin plats bland Kammarens leda
möter.

§ 4.

Skedde föredragning af Herr Johan Jönssons i Kammarens sena
ste sammanträde bordlagda motion N:o 160, om skrifvelse till Kongl. 
Maj:t angående förändradt expeditionssätt vid domkapitlen.

Efter det Kammaren, på derom af Herr Talmannen gjord fram
ställning, förklarat sig anse denna motion vara af beskaffenhet att 
höra af Tillfälligt Utskott behandlas, hemställde Herr Talmannen, 
huruvida Kammaren ville hänvisa densamma till det redan tillsatta 
Tillfälliga Utskottet N:o 2.

Ordet begärdes då af

Herr Ehrenborg, som anförde: Redan härom dagen tog jag mig 
friheten att erinra derom, att hvarken de i grundlagen förekommande 
bestämmelser medgifva eller att ur synpunkten af ärendenas rätta behand
ling det borde ega rum, att en motion, som tillhör tillfälligt Utskotts 
behandling, skall öfverlemnas till ett Utskott, som är tillsatt före mo
tionens afgifvande. Jag erkänner visserligen, hvad den af Herr Johan 
Jönsson väckta motionen beträffar, att det af Herr Grefven och Tal
mannen framstälda förslag om dess öfverlemnande till ett förut till
satt tillfälligt Utskott är mera vigt att verkställa; men jag ber att 
dervid få erinra, att Kammaren dock i allmänhet skall finna sig bäst 
af att i alla frågor noga iakttaga grundlagens bestämmelse, att icke 
tillsätta ett tillfälligt Utskott, förrän den motion eller de motioner 
afgifvits, som af Utskottet skall behandlas.

Hvad det tidsödande i ett sådant förfaringssätt beträffar, så vill 
jag erinra om att antalet af motioner, som hänvisas till tillfälliga 
Utskott är ganska ringa och vanligen komma dessa motioner fram 
vid början af riksdagen, emedan hvar och en, som har något på 
hjertat, säkerligen vill så snart som möjligt komma fram dermed och 
således inom den ordinarie motionstidens utgång. I afseende på far
hågan att på detta sätt motioner, som röra samma eller nära besläg-
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tade ämnen, skulle komma att behandlas af olika Utskott, bör ihåg- 
kommas, att om, såsom möjligen nu är fallet med Herr Johan Jöns
sons, någon nyväckt motion är närbeslägtad med en förut väckt, som redan 
blifvit till ett tillfälligt Utskott hänvisad, så är det ju icke något 
hinder för att Kammaren till ledamöter i det tillfälliga Utskott, som 
skall behandla den senast väckta motionen, utser samma personer, 
hvilka äro ledamöter i det Utskott, som fått den närbeslägtade mo
tionen till sin behandling hänvisad. Innefattar deremot den sist 
väckta motionen ett väsentligen nytt ämne, så är det ju godt, att 
det nya tillfälliga Utskottet kan sammansättas, så att uti detsamma 
blifver tillgång på den särskilda sakkunskap, som för motionens be
handling erfordras,

Det är emellertid icke så mycket med afseende på det nu före
liggande ämnet, utan fäst mera i fråga om den näst härefter på före
dragningslistan följande motionen, hvilken är af mig afgifven, som 
jag velat fästa uppmärksamheten på omförmälda förhållanden. Den 
af mig afiemnade motionen krafvel' verkligen en särskild behandling. 
Den afhandlar en fråga af sådan omfattning, att jag icke blott fram
ställt åtta särskilda punkter till Riksdagens godkännande, utan jemväl 
hemstält, att uti skrifvelsen till Kongl. Maj:t måtte begäras utredning 
af alla de förhållanden, som äro att taga i betraktande vid fråga om 
att regelbinda, utan att inskränka, den rörlige arbetarens valfrihet. 
Ämnet är således högst vidlyftigt, hvadan det är ej blott från den syn
punkten, att grundlagens bestämmelser böra iakttagas, utan äfven ur 
synpunkten af klokheten att gifva ärendet en tillfredsställande be
handling, som jag ber att Kammaren måtte tillsätta ett nytt Utskott 
för behandlingen af min motion. Nu har jag ingenting emot om 
Kammaren skulle vilja låta Herr Johan Jönssons motion behandlas 
af det tillfälliga Utskott, som jag kommer att begära för behandling 
af nämnda utaf mig väckta motion, i händelse Kammaren skulle vilja 
bespara sig den tid och möda, som det skulle kosta att anställa två 
särskilda val, och jag tillåter mig härvid påpeka, att min motion icke 
är till ämnet närbeslägtad med någon af de inom de redan tillsatta 
tillfälliga Utskotten anhängiga motioner.

Jag får således, hvad Herr Johan Jönssons motion angår, vörd
samt anhålla att Kammaren, för den händelse Kammaren icke vägrar 
remiss af motionen, måtte hänvisa densamma till ett blifvande till
fälligt Utskott, och när min motion blifvit föredragen och enahanda 
beslut blifvit om densamma fattadt, blir det tids nog att göra yrkande 
om huruvida båda motionerna böra hänskjutas till ett och samma 
eller till två olika nya tillfälliga Utskott.

Herr Johan Jönsson: För min del måste jag bekänna, att 
jag aldrig tänkt annat, än att min motion skulle blifva remitterad 
till Andra Tillfälliga Utskottet, alldenstund den står i nära samband 
med en motion, som förut blifvit vackt af en annan medlem af denna 
Kammare, nemligen Herr Andersson från Skaraborgs län och hvilken 
motion, som äfven afser afskaffande af den klockarne nu åliggande 
brefbäringsskyldighet åt presterskapet, redan förut blifvit till ofvan-
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nämnda Utskott remitterad. Jag tycker nemligen, att min motion 
gränsar så nära till hans, att båda motionerna böra af samma Ut
skott handläggas och sammanhanget dem emellan framgår ju deraf, 
att jag med mitt förslag afser bland annat borttagande af den kloc- 
karne nu uteslutande åliggande skyldigheten att fortskaffa embetsbref 
mellan domkapitlen, kontraktsprostarne och kyrkoherdarne i de sär
skilda församlingarne. Om nu denna min, i sådant syfte, afgifna 
motion skulle vinna Riksdagens bifall, blefve så väl hela klockare
posten, som ock deras göromål i öfrigt betydligt förminskade. På 
grund af hvad jag nu anfört, anhåller jag att äfven min motion, på 
sätt Herr Talmannen redan föreslagit, måtte remitteras till Andra 
Tillfälliga Utskottet, dit den föregående likartade motionen N:o 31 
redan blifvit öfverlemnad.

Herr Carl Ifvarsson: I principielt hänseende tror jag icke 
det går an att fatta ett sådant beslut, som det Herr Ehrenborg på
yrkat, utan torde det vara bäst, att hädanefter som hittills besluta 
om de tillfälliga Utskotten för flera frågor på en gång samt, sedan 
sådana Utskott blifvit tillsatta, för hvarje särskildt fall, då nya mo
tioner blifvit väckta, besluta om huruvida de nya motionerna böra 
hänvisas till något redan tillsatt Utskott eller ett nytt sådant skall 
tillsättas.

Om ett motsatt förhållande skulle inträffa och man skulle vilja 
principielt tillämpa den af Herr Ehrenborg framstälda grundsatsen, 
hvad skulle väl ej då, kunna inträffa? Jo, att om vid hvarje plenum 
väcktes en motion, af beskaffenhet att böra förvisas till tillfälligt Ut
skott, Kammaren oupphörligt vid början af hvarje plenum tvingades 
att välja nya tillfälliga Utskott, hvilket skulle blifva mycket tids
ödande och således olämpligt, äfven om samma ledamöter skulle in
sättas i det nya som i de redan förut varande tillfälliga Utskotten. 
Så tidsödande göromål tror jag icke att Kammaren bör onödigtvis 
befatta sig med, ty den har nog andra vigtigare ärenden för händer, 
än att roa sig med oupphörliga val till nya Utskott. Då den nu i fråga 
varande Herr Jönssons motion synes mig lämpligen kunna behandlas 
af Tillfälliga Utskottet N:o 2, anser jag icke att något nytt Utskott 
för densammas behandling behöfver tillsättas; hvadan jag endast hem
ställer, att bifall till Talmannens redan gjorda framställning måtte 
meddelas och således motionen remitteras till nyssnämnda Utskott.

Hvad nu åter särskildt beträffar Herr Ehrenborgs motion, så har 
den ännu icke blifvit föredragen och derföre har Kammaren för när
varande icke med densamma att göra. Då fråga blir om denna mo
tion, kan det vara tids nog att tala derom och besluta huruvida 
lämpligast är att, antingen tillsätta ett nytt Tillfälligt Utskott eller 
också hänvisa densamma till något af de förut varande.

Herr Ehrenborg: Jag har visserligen ganska ringa förhoppning, 
att mitt förslag, emot den siste ärade talarens tillstyrkan, skall vinna 
gehör, men kan icke underlåta att uttala min förundran deröfver, att 
han, som alltid visat nit i fråga om grundlagens bokstaflig^ tolkning,
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icke nu uppmärksammar det tydliga och klara innehållet i 87 § 3 
mom. Riksdags-ordningen. Jag tager mig derföre friheten å nyo i 
dag erinra om detta stadgande, hvilket lyder: “Derest i någondera 
Kammaren fråga väckes, som icke tillhör förenämnda", d. v. s. stän
digt “Utskotts behandling, men är af beskaffenhet att Utskotts ytt
rande deröfver erfordras, skall för frågans beredande ett tillfälligt 
Utskott, bestående af så många ledamöter, som Kammaren nödigt 
aktar, inom Kammaren tillsättas". Nu vill man emellertid göra till
fälliga Utskott till ständiga och det är för att bryta denna praxis, 
som jag förordar antagandet af mitt förslag. Skulle nu göra sig 
gällande den mening, hvilken är motsatt min egen, eller att nu före
dragna motionen bör behandlas af Tillfälliga Utskottet N:o 2 för att 
få densamma handlagd af samma personer, som äro i det Utskottet 
insatte, ber jag att ännu en gång få erinra, att ju Kammaren är oför
hindrad att invälja just dessa personer i ett tillfälligt Utskott N:o 5, 
i hvilket fall grundlagens föreskrift också blifvit följd. För min del 
tror jag dock icke någon skada uppstå, om Herr Johan Jönssons 
motion kommer att behandlas af samma Utskott, som, efter hvad jag 
hoppas, blifver tillsatt för behandling af min å föredragningslistan i 
dag upptagna motion, och jag vidhåller derföre mitt förut gjorda yr
kande, att hans motion må få behandlas af ett blifvande tillfälligt 
Utskott.

Herr Carl If var sson: Den princip jag i detta fäll förfäktar, 
är precis densamma, som blifvit följd under 9 och, om man äfven 
tager i beräkning den urtima Riksdagen, 10 Riksdagar förut. Under 
denna tid har en viss representant på örebrobänken icke haft något 
att anmärka mot ett dylikt förfärande, och det förvånar mig derföre 
så mycket mera, att den nyvalde representanten för Skaraborgs län 
nu uppträdt emot denna praxis och påyrkat ändring deri. Då ingen 
under dessa 9 å 10 riksdagar ansett detta förfaringssätt stridande 
mot grundlagens bud, tror jag detsamma äfven fortfarande kunna 
utan några samvetsbetänkligheter hädanefter följas.

Ofverläggningen var slutad; och beslöt Kammaren, sedan propo
sitioner gifvits i enlighet med de yrkanden, som derunder blifvit fram- 
stälda, att hänvisa Herr Johan Jönssons förevarande motion till Till
fälliga Utskottet N:o 2.

Efter föredragning dernäst af Herr Ehrenborgs på Kammarens 
bord hvilande motion N:o löl, om skrifvelse till Kongl. Maj:t angå
ende lagstiftning med afseende å arbetare, som i arbete utom deras 
hemort taga anställning, förklarade Kammaren sig anse jemväl denna 
motion böra behandlas af Tillfälligt Utskott, hvarpå Herr Talmannen 
gjorde proposition om dess hänvisning till Tillfälliga Utskottet N:o 2.

Herr Ehrenborg yttrade då: Jag anhåller endast på förut 
anförda skäl, att nu föredragna motionen måtte få handläggas af ett 
blifvande tillfälligt Utskott.
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Herr Danielsson: Jag har ej för afsigt att nu yttra mig i 
frågan, om nu föredragna motionen bör remitteras till något af förut 
varande Tillfälliga Utskotten eller till ett nytt sådant; men då detta 
ämne nu åter inkommit till Riksdagen, sedan det i fjol undergått eu 
ganska fullständig behandling och då jag, som sedan dess varit i till
fälle att närmare sätta mig in i detsamma, funnit i motionen åtskil
liga brister, bar jag ansett mig böra med några ord påpeka dessa, 
på det att desamma må blifva af Utskottet vid motionens behandling 
uppmärksammade. Såsom vi veta, afser motionen i fråga stiftande af 
lag för arbetare, som utom hembygden söka arbetsanställning. I sin 
vid sistlidne riksdag i ämnet afgifna motion hade motionären föreslagit 
lagstiftningsåtgärders vidtagande med afseende på arbetare, utom hem
orten anstälde vid större arbetsföre tag. I nu föredragna motionen har 
han deremot uteslutit ordet större och föreslår endast en lag rörande 
arbetssökare utom hemorten i allmänhet. Detta förändrar naturligtvis 
frågan betydligt, ty nu har man icke den der gränsen, som i förra 
motionen förefans och hvilken kunde gifva anledning till tvister och 
osäkerhet, enär man i många fall kunde vara oviss, huruvida lagen 
vore tillämplig eller ej.

Som vi veta, är på många orter förhållandet att personer resa från 
sitt hem och lemna sina familjer i knappa omständigheter, hvarigenom 
dessa familjer ofta få lida tryckande nöd. Som vi också känna, inne
håller vår förordning, rörande fattigvården, den föreskriften, att, så 
länge eu person ännu är arbetsför, lian icke kan komma i åtnjutande 
af något understöd från fattigvården för sig eller minderåriga barn. 
Detta gör att dessa qvinnor, ofta med många barn, få lida en högst 
tryckande nöd, innan de komma derhän, att deras krafter blifva så 
brutna, att de kunna påräkna understöd af fattigvården och i många 
fall har det jemväl sina svårigheter att få reda på hvar de skola finna 
sina män, hvilket gör deras ställning ännu betänkligare. Jag nämnde 
i fjor, då denna fråga förekom, önskvärdheten af att i förslaget in- 
ginge en bestämmelse i den syftningen, att en arbetsgifvare, då han i 
sin tjenst antager en från ett aflägset håll kommande arbetare, jem
väl borde vara skyldig att med arbetaren träffa aftal derom att denne 
skulle vara pligtig låta hos arbetsgifvaren innestå en viss del af ar- 
betsförtjensten på motbok och att, om hans familj gjorde anspråk på 
att erhålla något understöd, dessa medel i sådant fall skulle kunna 
utlemnas till familjens underhåll. Jag ansåg att denna åsigt borde 
tagas i betraktande då en sådan omfattande lag för dylika arbetare 
stod på dagordningen och jag har ansett mig skyldig nu omnämna 
detta på det att ett blifvande utskott må på något sätt beröra denna 
del af förslaget. Motionären har nu föreslagit — hvilket också gifver 
stöd åt min åsigt — att en arbetare, innan han kan hos pastors- 
embetet i församlingen erhålla prestbevis, skall förete intyg derom, att 
han erlagt sina utskylder till kommunen och möjligen äfven till staten, 
eller också för samma utskylder ställa borgen. Jag har häri trott 
mig finna, att motionären haft en half tanke i den af mig antydda 
rigtningen men att han icke så fullständigt framsagt densamma, att 
ett Utskott kan tyda den derhän som min mening varit. Nu kan
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man visserligen invända, att detta vore ett ingrepp i den fria arbe
tarens ställning, men jag ber få erinra derom, att vi i detta afseende 
redan hafva en lag, som utvisar att sådant icke är någonting alldeles 
nytt; ty vi veta, att en arbetare, som icke vill bidraga till sin familjs 
underhåll, kan genom Konungens Befallningshafvande ådömas allmänt 
arbete. Således är detta ingenting nytt, och jag tror icke heller att 
det skulle vara annat än godt och väl, om något i detta fall kunde 
göras. Jag är en mycket varm vän af föreliggande förslag och önskar 
detsamma all möjlig framgång, men jag har velat säga detta på det 
att, om möjligt, ett blifvande Utskott måtte uttala sin mening i den 
af mig nu antydda syftningen.

Sedan öfver läggningen härmed förklarats slutad, gaf Herr Talman
nen propositioner dels på bifall till den ifrågavarande motionens hän
visande till Tillfälliga Utskottet N:o 2 och dels på Herr Ehrenborgs 
yrkande, att samma motion måtte till ett blifvande Tillfälligt Utskott 
hänvisas. Herr Talmannen fann den förra af dessa propositioner vara 
med öfvervägande ja besvarad, men som votering likväl begärdes af 
Herr Ehrenborg, blef en så lydande voteringsproposition uppsatt, ju
sterad och anslagen:

Den, som vill att Herr Ehrenborgs motion N:o 1G1 skall förvisas 
till Kammarens Tillfälliga Utskott N:o 2, röstar

ja;
Den det ej vill röstar

nej;
Vinner nej, har Kammaren beslutat att förvisa ifrågavarande 

motion till ett blifvande Tillfälligt Utskott.

Voteringen utföll med 90 ja mot öl nej, hvadan Kammaren allt
så beslutit enligt japropositionen.

§ 5-
Föredrogs och bordlädes för andra gången Konstitutions-Utskottets 

Memorial N:o 1, med uppgift å hvilande förslag till ändringar i 
grundlagarne.

§ 6.

Till behandling förekom Herr A. Bergströms i senaste samman
trädet framstälda och då bordlagda förslag, angående tillsättande af 
ett Enskildt Utskott, bestående af nio ledamöter, för åtgärders vid
tagande i enlighet med 13 § 3 mom. Riksdagsordningen.

Hans Excellens Herr Justitie-statsministern Friherre De Geer 
anförde: Med anledning af den nu föredragna motionen har jag ansett
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mig böra meddela Kammaren den upplysningen, att Kongl. Maj:t anbe
fallt Statistiska Centralbyrån att så skyndsamt som möjligt inkomma 
med uppgifter å folkmängden vid sistlidne års slut i de rikets städer, som 
hafva mindre än 10,000 innevånare. Under vanliga förhållanden in
komma sådana uppgifter till nämnda byrå inom utgången af Mars må
nad, och den af Kongl. Maj:t vidtagna åtgärden har afsett att, så 
vidt ske kan, påskynda desammas aflemnande.

Vidare yttrades ej. Kammaren biföll Herr Bergströms förslag 
samt beslöt, på hemställan af Herr Talmannen, att i början af sam
manträdet nästa lördag den 12 i denna månad företaga val af leda
möter i det Enskilda Utskott, som alltså kornme att tillsättas.

§ 7.

Anmäldes och bordlädes följande inkomna ärenden, nemligen:
Stats-Utskottets memorial och utlåtanden:
N:o 2, angående en till Utskottet remitterad motion om förhöj

ning af den i Kongl. kungörelsen den 12 Maj 1871 för tjensteresor 
bestämda ersättning;

N:o 3, angående en till Utskottet remitterad motion om skrifvelse 
till Kongl. Maj:t med anhållan om förändring af stadgandena rörande 
nämndemäns rätt till ersättning för extra förrättningar;

N:o 4, angående en till Utskottet remitterad motion om förhöj
ning af den nämndemän tillkommande ersättning för extra förrätt
ningar;

N:o 5, angående en till Utskottet remitterad motion angående 
aflåtande af skrifvelse till Kongl. Maj:t med anhållan om åtgärder för 
ordnande af de döfstummas undervisning;

N:o 6, angående beräkningen af statsverkets inkomster;
N:o 7, i anledning af Kongl. Maj:ts proposition angående försälj

ning af det landshöfdingen i Gotlands län tillförene på lön anslagna 
Skälsjö fiske;

N:o 8, i anledning af Kongl. Maj:ts proposition angående efter
gift af kronokemmansåboen Johan Holmbom i Waikijaur ådömd skade
ersättning;

N:o 9, i anledning af Kongl. Maj:ts proposition angående bevil
jande af vissa förmåner för enskilda jern vägsanläggningar; och

N:o 10, angående en af Riksdagens Justitie-ombudsman gjord 
framställning om rätt att disponera ett på Justitie-ombudsmansexpedi- 
tionens stat upptaget kanslistarfvode; samt

Lag-Utskottets utlåtanden:
N:o 1, i anledning af Andra Kammarens remiss af motion om 

ändring af Kongl. cirkuläret den 1 Februari 1814, angående skjutsan
des skyldighet att afvakta resandes ankomst;

N:o 2, i anledning af Andra Kammarens remiss af motion om 
inskränkning i landthandlandes rätt att försälja bränvin m. m.; och

Andra Kammarens Prot. 1876. N:o 6. 2
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N:o 3, i anledning af verkstäld granskning af Riksdagens Justitie
ombudsmans embetsförvaltning.

§ 8.

Herr A. Bäckström, som anmält sig vilja afgifva en motion, blef 
med anledning deraf nu uppropad samt afgaf den ifrågavarande motio
nen, hvilken afsåg ändring eller förklaring af eller tillägg till 15, 16 
och 18 §§ Riksdagsordningen.

Denna motion bordlädes med åtecknadt ordningsnummer 162.

§ 9.

Ordet lemnades till
Herr von Schoultz, som yttrade: Vid remissen af Kongl. Maj:ts 

nådiga proposition till Riksdagen, angående statsverkets tillstånd och 
behof, tog jag mig friheten fästa Stats-Utskottets uppmärksamhet på 
det i samma nådiga proposition förekommande förslaget, rörande 
ordnandet af undervisningen vid de tekniska läroverken. Jag hade 
visserligen redan då för afsigt att vördsamt framlägga ett förslag 
rörande samma ärende, men förhindrades derifrån af den orsak, att 
en för ett fullständigt bedömande af den stora frågan vigtig anpart 
af handlingar då ännu icke blifvit för oss tillgänglig. Denna anpart 
har nu kommit oss till handa genom de bland oss utdelade exemplaren, 
innehållande afgifua utlåtanden öfver komiterades underdåniga be
tänkande och förslag, angående den lägre tekniska undervisningen i 
riket. Genom inhändigandet af dessa handlingar hafva vi erhållit ett 
fullständigt material för att i dess helhet kunna bedöma frågan om 
nämnda undervisnings ordnande. Att denna fråga är af utomordentlig 
vigt för den fosterländska industriens utveckling, kan och vill väl ingen 
bestrida, men det torde icke vara ur vägen att fästa särskild upp
märksamhet på följande yttrande, som förekommer i komiterades före- 
nämnda underdåniga betänkande: “Intet land är nog rikt eller af 
naturen tillräckligt utrustadt för en kraftig industriel utveckling för 
att kunna ostraffadt försumma denna samhällsangelägenhets befrämjande. “

För min del hembär jag komiterade min tacksamhet för det de 
inledt sitt arbete med att angifva frågans stora betydelse, och på det 
att jemväl Riksdagen må kunna angående det vigtiga och omfattande 
ärendet med alla dertill hörande detaljer inhemta den grundliga känne
dom, som för dess behöriga pröfning påkallas, torde det vara till
räckligt att hänvisa till de ganska vidlyftiga officiela handlingar, hvilka, 
förutom Kongl. Maj:ts proposition, blifvit till Riksdagen öfverlemnade 
och utgöra det underlag hvarpå utredandet af detta ärende skall fotas. 
Dessa handlingar utgöras af:

l:o. Underdånigt betänkande och förslag angående bildandet af 
en teknisk högskola.

2:o. Afgifna utlåtanden öfver komiterades underdåniga betänkan- 
den och förslag, angående nämnda högskola.



Onsdagen den 9 Februari. 19 N:o 6,

3:o. Underdånigt betänkande och förslag, angående den tekniska 
undervisningen i riket, samt slutligen

4:o. Afgifna utlåtanden öfver sistnämnda betänkande och förslag.
Vid den närmare granskningen af alla dessa handlingar tror jag, 

att man icke lärer kunna förneka, att der möter ett antingen eller af 
ganska allvarlig natur, som fordrar en grundlig pröfning. Jag menar 
antingen huruvida den föreslagna anordningen, med hänsyn till under
visningens organiska sammanhang och utveckling, är verkligen gagnande 
eller icke, eller ock hvad vigt de mot samma förslag rigtade gen- 
sägelser böra tillmätas. Att vid detta tillfälle framhålla några exempel 
för att visa, huru allvarliga dessa gensägelser äro, dertill är nu natur
ligtvis icke tillfälle. Visst och säkert synes mig emellertid vara, att 
Riksdagen icke kan underlåta att fästa en allvarlig uppmärksamhet 
vid denna fråga. Då frågan om de högre och lägre elementarläro
verken hos Riksdagen förevar till behandling, ansåg Riksdagen Kongl. 
Maj:ts i detta ämne afiåtna proposition vara af den stora betydelsen, 
att Riksdagen fann skäligt och nödvändigt att för dess behandling 
nedsätta ett särskildt Utskott. Man har visserligen gjort den anmärk
ningen att då omfattade frågan dessa tusental af bildningssökande, 
som ligga mellan folkskolan och universitetet, men jag ber få fästa 
uppmärksamheten på, att här gäller frågan de tusental bildnings
sökande, som ligga mellan folkskolan och den högre tekniska tillamp- 
ningsskolan, teknologiska institutet. Här gäller det att söka an
ordna en undervisning af fullt lika omfattande art, som vid de högre 
och lägre elementarläroverken, så vida landets industriela utveckling 
kommer att, som jag hoppas, fortfarande liksom hittills, raskt fortgå 
och sålunda kräfver en vidsträckt tillämpning af de tekniska läro
verken.

Ett är dock alltid visst, och jag upprepar det, nemligen att ären
det är af ingripande vigt, och när i dessa handlingar förekomma vissa 
föreslagna anordningar, hvilkas ändamålsenlighet allvarligen bestridas af 
personer, hvilkas sakkunskap i frågan icke kan förnekas, synes det 
mig omöjligt, att Riksdagen skall kunna utgöra den sista dömande 
instansen vid den appell, som i detta fäll göres till densamma, så vida 
icke frågan blifver till särskildt Utskott öfverlemnad och derstädes 
till fullo utredd. Såsom representant för den tekniska undervisningen 
vågar jag derför till den ärade Kammaren hemställa, om icke denna 
undervisning bör komma i åtnjutande af enahanda rättvisa, som förut 
blifvit visad den högre och lägre elementarundervisningen, och gör 
denna hemställan i förhoppning att den icke skall afslås. Det är 
nemligen och förblir omöjligt att under debatten inom Kammaren vid 
den slutliga behandlingen af ärendet söka att förfäkta en eller annan 
ändring eller bestrida en föreslagen sådan, så vida frågan icke förut 
blifvit granskad af personer, som kunnat mera uteslutande egna sin 
uppmärksamhet åt densamma. På grund af hvad jag nu anfört vågar 
jag föreslå: att Kammaren för sin del beslutar, att ett särskildt Ut
skott, bestående af tio ledamöter, fem från hvardera Kammaren, skall 
tillsättas för behandling af Kongl. Maj:ts nådiga proposition, beträffande 
de tekniska läroverken, upptagen under åttonde hufvudtiteln (6:o) med
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Bil. N:o 7 (15:o och 16:o) och af hvilket Utskott då jemväl skulle 
komma att behandlas de motioner, rörande tekniska läroverk, som 
blifvit inom Kamrarne väckta och till ständigt Utskott hänvisade.

Det förslag Herr von Schoultz sålunda framstält, blef på begäran 
bordlagdt.

§ io.

Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades:
Hr Johan Johansson i Ringshyttan under 10 dagar från och med den 

11 i denna månad,
Hr Ch. Dickson under 10 dagar från och med den 11 i denna månad och 
Hr A . Fredenberg „ 5 „ „ „ 12 „

Kammarens ledamöter åtskildes kl. 3/4 3 e. m.

In fidem
Gustaf Westdahl.

Stockholm, Isaac Marcus’ Boktryckeri-Aktiebolag, 1876.


